
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 1/2021 

konaného dne 17. 3. 2021 

 
Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 7. Miroslav Jirků 

2. Lukáš Bezchleba 8. Jan Zimmermann 

3. Vladimír Slávka 9. Miroslav Dibelka 

4. Jiří Pykal (předseda) 10. Blanka Veletová 

5. Miloš Kučera 11. Jitka Merunková (tajemník) 

6. Pavel Barták  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Vladimír Malec 3. Jan Mácha 

2. Jaroslav Poborský (místopředseda)  

 
Hosté: 

1. Lukáš Vlček (náměstek hejtmana) 5. Eva Horná (OŽPZ) 

2. Martin Hyský (zastupitel, předseda VSP) 6. Jaroslav Mikyna (OŽPZ) 

3. Jaroslav Michal (PROAGRO Radešínská S., a.s.) 7. Jiří Bartoš (OŽPZ) 

4. Jiří Svoboda (LDO Přibyslav)  

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Představení členů komise 

3. Organizační záležitosti, jednací řád 

4. Plán činnosti komise na rok 2021 

5. Informace o grantových programech 

6. Diskuse a různé 

7. Závěr 

 
1. Zahájení 
Jiří Pykal, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Sdělil, že z důvodu současné epidemiologické situace bylo jednání svoláno 
videokonferenčně. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými schválen.  
 
 

2. Představení členů komise 
Jiří Pykal přivítal náměstka hejtmana pro oblast lesního a vodního hospodářství, zemědělství, 
životní prostředí Lukáše Vlčka, vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství Evu Hornou, 
tajemnici komise Jitku Merunkovou a koordinátorku komise Lenku Matysovou. Dále představil 
úředníky odboru životního prostředí a zemědělství Jaroslava Mikynu a Jiřího Bartoše. 
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Jiří Pykal představil zastupitele kraje a uvolněného předsedu Výboru pro rozvoj strategických 
projektů, životní prostředí a MA 21 Martina Hyského, a požádala členy komise  
o vyslovení souhlasu s jeho účastí na jednáních komise. 
 
Usnesení 001/01/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
souhlasí 
s účastí člena zastupitelstva kraje a uvolněného předsedy Výboru pro rozvoj strategických 
projektů, životní prostředí a MA 21 Martina Hyského na jednáních Komise pro životní prostředí 
Rady Kraje Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Jiří Pykal informoval, že rada kraje schválila účast dvou stálých hostů na jednáních komise. 
Stálými hosty jsou Jaroslav Michal, PROAGRO Radešínská Svratka, a. s., a Jiří Svoboda, LDO 
Přibyslav. 
 
Členové komise byli vyzváni ke vzájemnému představení. 
 
 
3. Organizační záležitosti, jednací řád 
Členové komise obdrželi s předstihem informační materiál. Součástí informačního materiálu byl 
bulletin a nový Jednací řád komisí Rady Kraje Vysočina, který byl schválen na jednání rady kraje 
dne 26. 1. 2021.  
 
Členové komise se shodli, že pozvánka na zasedání bude elektronicky rozesílána s týdenním 
předstihem. Z každého zasedání komise se bude pořizovat zápis, jehož součástí budou přijatá 
usnesení. Zápis vždy podepisuje předseda a tajemník komise, a to poté, co na následujícím 
zasedání je v úvodu jednání odsouhlasen. Zápis bude členům komise rozesílán elektronicky. 
 
Členové komise diskutovali o termínech zasedání komise. Termín následného jednání byl 
stanoven na 12. 5. 2021 od 15.00 hodin. 
 
 
4. Plán činnosti komise na rok 2021 
Členové komise s předstihem obdrželi návrh plánu činnosti komise na rok 2021. 
 
Jiří Pykal předložil členům komise návrh plánu činnosti komise na rok 2021. Vznesl podnět na 
uspořádání čtyř zasedání v roce s rozsahem témat každého zasedání. Vzhledem k závažnosti 
kůrovcové kalamity vznesl podnět na doplnění plánu činnosti o bod „Řešení problematiky 
lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina“ také na druhé zasedání komise. Dále uvedl, 
že členové komise mohou kdykoli v průběhu roku navrhovat další body a témata k projednání. 
 
Usnesení 002/01/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
schvaluje 
upravený Plán činnosti Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina na rok 2021. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Informace o grantových programech 
Program Fondu Vysočiny „Zemědělské akce 2021“ 
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Jitka Merunková uvedla, že se jedná o program na podporu zvyšování odborné úrovně subjektů 
v sektoru zemědělství, v celkovém objemu 900 000 Kč. Program byl vyhlášen na jednání 
zastupitelstva kraje dne 9. 2. 2021. V tomto týdnu probíhá sběr žádostí.  
 
Na základě dotazu Jiřího Pykala informovala Jitka Merunková o výši alokace (oproti loňskému 
roku došlo k jejímu snížení) a o čerpání dotace v roce 2020 (dotace byla čerpána, některé akce 
však nebyly uskutečněny).  
 
Jiří Pykal vznesl podnět na zařazení projednání programu „Zemědělské akce“ na jednání komise 
v závěru roku (řešení výše alokace či úprava pravidel). 
 
Program Fondu Vysočiny „Projektová příprava ve vodním hospodářství 2021“ 
Jaroslav Mikyna sdělil, že se jedná o program na podporu zpracování projektových dokumentací 
v oblasti zásobování pitnou vodou, odvádění a čištění odpadních vod a ochrany před povodněmi 
nebo suchem, v celkovém objemu 12 mil. Kč (původní schválená alokace 9 mil. Kč byla 
navýšena o 3 mil. Kč). Návrh na vyhlášení programu bude předložen na jednání zastupitelstva 
kraje dne 23. 3. 2021. 
 
Úkol: Rozeslat elektronicky členům komise údaje Českého statistického úřadu vývoj napojení 
obyvatel kraje na vodovody pro veřejnou potřebu a na kanalizace a ČOV za poslední 4 roky.  
Odpovědnost: Jaroslav Mikyna 
 
Program Fondu Vysočiny „Stavby ve vodním hospodářství 2021“ 
Jaroslav Mikyna sdělil, že se jedná o program na podporu staveb vodních děl k zajištění 
dodávky pitné vody, ke snížení množství znečištění vypouštěného do povrchových i podzemních 
vod z komunálních zdrojů a ke zvýšení úrovně ochrany před povodněmi a suchem, v celkovém 
objemu 66 mil. Kč (došlo k posílení původně schválené alokace 42 mil. Kč). Program byl 
vyhlášen na jednání zastupitelstva kraje dne 9. 2. 2021. V současné době probíhá příjem 
žádostí. 
 
Členové komise diskutovali o možnosti rozšíření okruhu žadatelů (např. o fyzické osoby)  
a úpravě bodových kritérií. Měla by být rozhodující zejména kvalita projektu, účelnost, a měl by 
být brán v úvahu přínos projektu v rámci lokality pro Kraj Vysočina. Lukáš Vlček uvedl, že 
finanční prostředky v rámci Fondu Vysočiny jsou omezené a je třeba s nimi určitým způsobem 
nakládat. V případě smysluplných argumentů je možno s programy do budoucna určitým 
způsobem pracovat. Jaroslav Mikyna sdělil, že finanční prostředky, které jsou příjmem kraje do 
této oblasti (především poplatky za odběr podzemní vody) jsou účelově vázány, požadavky měst 
a obcí v loňském roce byly více než dvojnásobně vyšší, než byla vyhlášená alokace v obou 
dotačních programech (celkem 77 mil. Kč). Případné rozšíření okruhu žadatelů je tedy velmi 
problematické.  
 
 
6. Diskuse a různé 
Projednání žádosti KOUS Vysočina z.s.  
Jiří Pykal informoval, že organizace KOUS Vysočina, z. s., požádala e-mailem ze dne  
9. 3. 2021, aby byla volená zástupkyně Výkonné Rady KOUS Vysočina, z.s. pro oblast ekologie 
a ochrany životního prostředí Hana Konvalinková, zvána na jednání komise pro zemědělství 
jako stálý host. Rada kraje již účast dvou stálých hostů na jednáních komise schválila. 
 
Členy komise bylo o návrhu diskutováno.  
 
Usnesení 003/01/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
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souhlasí 
aby byla Hana Konvalinková, zástupce KOUS Vysočina, z. s., zvána na jednání Komise pro 
zemědělství Rady Kraje Vysočina jako stálý host. 
Usnesení bylo přijato 0 hlasy (8 proti, 2 se zdrželi). 
Usnesení nebylo přijato. 
 
Potravinová banka Vysočina 
Eva Horná uvedla, že jediná potravinová banka v Kraji Vysočina v Ledči Nad Sázavou využívá 
ke svému provozu sklady, které se rozrostly na více jak 400 m2. V těchto skladech je možné 
ukládat také potraviny – přebytky od zemědělců a prvovýrobců, proto se Kraj Vysočina chce 
obrátit o pomoc ke spolupráci také na agrární sektor. Např. potravinová banka v Českých 
Budějovicích vyzvala dobrovolníky, aby pomohli se sběrem – paběrkováním brambor po sklizni 
a sebrané zbytky brambor putovali do Potravinové banky, která je předala potřebným. U zboží 
darovaného potravinové bance lze uplatnit určitou úlevu. Dárce může obdržet od potravinové 
banky potvrzení o darování potravin, ze kterého bude patrný předmět a rozsah daru. 
https://potravinovebanky.cz/potravinova-banka-vysocina/ 
https://zachranjidlo.cz/kolik-se-plytva/ 
Eva Horná požádala členy komise o náměty, jak oslovit další zemědělské subjekty (zelináře, 
ovocnáře, atd.). Potravinová banka nabízí vlastní svoz. Záměrem je také omezení plýtvání 
potravin. 
 
Lukáš Vlček doplnil, že toto téma úzce souvisí se zemědělstvím a odpadovým hospodářstvím. 
Touto formou je možno upozornit na producenty potravin v našem regionu. Připravována je jarní 
sbírka dne 24. 4. 2021. Ve spolupráci s odborem sociálních věcí je snaha o zapojení do 
projektu. 
 
Úkol: Rozeslat elektronicky členům komise výzvu k zapojení do Potravinové sbírky. 
Odpovědnost: Eva Horná 
 
Usnesení 004/01/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o Potravinové bance Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Eva Horná informovala o projektech odboru životního prostředí a zemědělství: 

 V letošním roce se uskuteční 30. ročník Mlékárenských dnů v Přibyslavi a odbor 
připravuje publikaci o historii mlékárenství a propagaci mléčných výrobků. 

 Spolupráce se Školním statkem Humpolec: 
o projekt Porovnání různých způsobů hnojení na pozemcích školního statku 

(porovnání kompost, kejda, chemické hnojení); 
o Smart projekt využití Agdata v zemědělství. 

 V letošním roce byl ukončen projekt „Materiálová transformace čistírenských kalů na 
registrované hnojivo“ – je připravována prezentace formou Polního dne. 

 Spolupráce s Celostátní sítí pro venkov – projekt Brambory- zdravá potravina, netradiční 
užití brambor v kuchyni. 

 Spolupráce se společností ZERA na projektu Management využití kompostu vyrobeného 
z odpadu na zemědělských plochách v oblastech ochrany vod (2017). 

 Spolupráce s Výzkumným ústavem bramborářským Havlíčkův Brod, s.r.o. - Projekt 
„Ověření účinnosti herbicidních látek při pěstování brambor v ochranném pásmu II. 
stupně zdrojů povrchové vody“ (2017-2018). 

https://potravinovebanky.cz/potravinova-banka-vysocina/
https://zachranjidlo.cz/kolik-se-plytva/
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 V letošním roce končí 3-letý projekt MZe s názvem Podpora opatření ke snížení dopadu 
zemědělské prvovýroby v ochranném pásmu vodárenské nádrže  Švihov na řece Želivce 
– na konci roku OŽPZ zjistí a poskytne výstupy. 

 V minulých letech zpracována: Historie bramborářství na Vysočině, Zpráva o zemědělství 
v Kraji Vysočina, studie Nemoci včely medonosné v Kraji Vysočina. 

 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na středu 12. května 2021, od 15.00 hodin.  
 
 
7. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Jiří Pykal 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 19. 3. 2021. 


